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«کم کم داشــتم 
خــودم را عادت 
می دادم که کمتر 
پلاســتیک  از 
استفاده کنم؛ مثلا 
هربار کــه برای خریــد نان یــا خوراکی 
می رفتم، کیسه پارچه ای برمی داشتم یا هر 
روز پلاستیک ســاندویچ صبحانه را که با 
خودم به محل کار می بردم، برمی گرداندم، 
آن را می شستم و دوباره روز بعد استفاده 
می کردم تااینکه سروکله کرونا پیدا شد. از 
آن روز همه چیــز برعکس شــد.» این ها 
صحبت های آرزو، خانمی است که در این 
روزهای کرونایی مانند خیلی هایمان، بیش 
از اندازه ســابق از پلاســتیک اســتفاده 

می کند.
تــازه داشــت برایمــان جامی افتــاد که 
پلاســتیک قاتلــی مانــدگار اســت که 
ذره  ذره جان طبیعت را می گیرد. بالاخره 
گوش هایمان پر شــده بود از این صحبت 
که تجزیه پلاســتیک در طبیعت حداقل 
۴۰۰سال طول می کشــد، اما کرونا مانند 
خیلی چیزهای دیگر کاســه وکوزه مان را 
به هم ریخت. موجب شــد هشتگِ «نه به 
پلاستیک» یادمان بماند، اما درعین حال 
با فرمــان آن پیــش نرویــم. روایتی که 
می خوانید، شــرح حال برخی از ماســت 
در استفاده از پلاســتیک در این روزهای 

کرونایی.
آرزو می گویــد: تا قبل از شــروع ویروس 
کرونا، هرچیزی کــه از بیرون می خریدم، 
با پلاســتیک داخل یخچال یــا کابینت 
می گذاشــتم، اما حالا همه را روی کاغذ 
می گذارم و پلاستیک  آن ها را عوض کرده، 
دور می اندازم که مبادا پلاستیک ها آلوده 
به ویروس کرونا باشــد، ضمــن اینکه به 
مدت یک هفته خــود و همســرم بیمار 
بودیــم و در منزل دائم از ظــروف و حتی 
قاشــق و چنگال یک بارمصرف اســتفاده 
می کردیم و آن هــا را دور می انداختیم تا 
خدای ناکرده بیماری به فرزندانمان سرایت 

نکند.
 ویروس، نامرئی است و پلاستیک ها، آلوده

مریم، خانم دیگری است که در این مورد با 
او صحبت می کنیم. او از زمانی که ویروس 
کرونا شیوع پیدا کرده، خیلی محتاط شده 
است. حتما از ماسک اســتفاده می کند و 
اگر به خرید یا مــکان عمومی برود، محال 
است دســتکش را فراموش کند. به قول 
خودش، اوایل شــیوع کرونــا حتی موقع 
بیرون آمدن از خانه، تلفن همراهش را هم 
در کیسه فریزر می گذاشته که حالا به جای 
این کار، آن را ضدعفونی می کند. او ادامه 
می دهــد: در مدت شــیوع کرونا، مصرف 
پلاســتیک در خانواده مــا افزایش یافته 
است؛ به این علت که ویروس نامرئی است 

و شاید پلاستیک ها آلوده باشد.
 تمام پلاستیک ها را بازیافت می کنم

مریــم می گویــد: در حالــت عــادی 

پلاســتیک هایی را که بعد از هربار خرید 
به جا می ماند، برای مصارف دیگری مانند 
کیســه زباله اســتفاده می کردم، اما حالا 
همه آن هــا را بازیافت می کنیــم؛ البته تا 
پیش از کرونا، مصرف طبیعی و به صرفه ای 
داشتیم و حتی گاهی از سبد خرید استفاده 
می کردیم. حالا به نظرم در این شرایطی که 
معلوم نیســت تا کی طول بکشد، بهترین 
راهکار برای کاهش مصرف پلاســتیک، 
جایگزین کردن ســبد خرید و کیسه های 
پارچه ای است که به صرفه، قابل شست وشو 
و ضدعفونی کردن اســت، اما کمی زمان 
می برد. راهکار دیگری که شــاید ساده به 
نظر برسد، این است که از کیسه های بزرگ 
پلاستیک برای زباله استفاده کنیم تا حجم 

بیشتری را در خود جای بدهد.
  هفته ای ۳۰عدد پلاستیک برای خریدهای

روزمره
شــهرزاد، مخاطب دیگر ماست که معتقد 
است به دلیل شیوع کرونا، خودشان مصرف 
پلاستیک را بیشتر نکرده اند، اما هر زمان 
برای خرید به مغاز ه ای می روند، فروشنده 
حتی برای موادغذایی کم و کوچک نیز به 
آن ها پلاستیک می دهد و به قول خودش، 
با یک حساب سرانگشــتی شاید هر هفته 
تعداد پلاستیک هایمان بعد از هر خرید، به 

۳۰عدد هم برسد.
او اضافــه می کند: تقریبا بــرای همه مان 
اولین گزینه به منظور بســته بندی کردن 
مــواد غذایــی، پلاســتیک فریــزر بوده 
و به نوعــی اســتفاده از آن عادت شــده 
اســت. خودم همیشه ســعی می کردم از 
پلاســتیک های خرید حداقل بیشــتر از 
یک بار استفاده کنم، اما حالا به خاطر کرونا 
و احتمال انتقال ویــروس از این طریق، از 

پلاستیک ها اســتفاده نمی کنم. آن ها را 
یک جا جمع می کنم و در ســطل  بازیافت 

می اندازم.
  اســتفاده میوه فروشــی ها از پاکت های

کاغذی
راهکاری که شهرزاد برای کاهش مصرف 
پلاستیک نه تنها در روزهای کرونایی بلکه 
برای تمام ایام ســال پیشــنهاد می کند، 
این اســت که به زمان قدیم برگردیم و از 
زنبیل، سبد یا کیسه های پارچه ای استفاده 
کنیم. به گفته او، کیسه های پارچه ای قابل 
شست وشو هستند و با اســتفاده از آن ها، 
دل نگرانی برای ابتلا به ویــروس کرونا از 
بین می رود. او می گوید: برای فریز کردن 
موادغذایی نیز بهتر است ظروف مخصوص 
فریــزر را جایگزیــن پلاســتیک  کنیم و 
همچنین در میوه فروشــی ها، استفاده از 
پاکت هــای کاغذی به جای کیســه های 

پلاستیکی، باب شود.
 فعلا چاره ای نیست

احمدی، مخاطــب دیگری کــه نظرش 
را دربــاره افزایش مصرف پلاســتیک در 
این ایام بــا ما درمیان می گــذارد، معتقد 
اســت که در این روزهای کرونایی نه تنها 
مصرف پلاســتیک بلکه مصــرف آب نیز 
چندبرابر شــده اســت. به نظــر او، فعلا 
نمی شــود راهــکاری را جایگزیــن کرد، 
مگر اینکه پلاســتیک ها را بعــد از هربار 
خرید به طــور کامــل الــکل زده، بعد از 

مدتــی آن هــا را در یخچــال نگهدار ی
 کنیم.
 مصرف پلاستیک را در دوره کرونا کم کردیم

خانواده زهره، برعکس همه کسانی که این 
روزها مصرف پلاســتیک در خانواده شان 
بیشتر شده است، مصرف پلاستیک را کم 
کرده اند البته از ترس بیماری. او می گوید: 
قبل از شیوع ویروس کرونا، میزان مصرف 
پلاستیک در خانواده ما نیز مانند سایر افراد 
زیاد بود، اما در اوضاع بیماری این مصرف را 
به حداقل رساندیم؛ به این دلیل که ترجیح 
می دهیم از کیسه پارچه ای استفاده کنیم 

تا قابل شست وشو و ضدعفونی باشد.
فریده جزو کسانی است که علاوه بر افزایش 
مصرف پلاســتیک در خانه شــان، از این 
افزایش مصرف در محل کارش نیز برایمان 
می گوید. او ادامه می دهد: تمام خریدهایی 
را که برای خانه انجام می دهیم، بلافاصله 
به یک پلاستیک بزرگ تر انتقال می دهیم. 
علاوه بــر ایــن در دوران کرونــا به خاطر 
احتمال انتقــال ویروس، بیشــتر مردم 
تمام خریدهایشــان را از بین موادغذایی 
بسته بندی شــده انتخاب می کنند که ما 
هم موادغذایی را به ظــروف داخل خانه 
انتقال داده، بسته بندی های پلاستیکی را 
هم بازیافت می کنیم. تا پیش از این شاید 
هر یک یا دو ماه یک بار کیســه مربوط به 
بازیافت در خانه مان پر می شــد، اما حالا 
این زمان به یک تــا دو هفته، کاهش پیدا 

کرده است.
فریــده می گویــد: در محــل کارم نیــز 
خیلی وقت اســت که فنجان های چینی، 
جــای خــود را بــه لیوان هــای کاغذی 
داده انــد و در ســالن غذاخــوری بعد از 
هربار غــذا خــوردن، کاور پلاســتیکی 
روی میــز دور انداختــه می شــود. 
متاســفانه بیشــتر افراد مانند ما از ترس 
کرونــا، بیــش از انــدازه از پلاســتیک 
اســتفاده می کننــد. ایــن موضــوع 
نشــان می دهــد شــاید آمــار دریافت 
تغییــری  خانواده هــا  پلاســتیک 
پیــدا نکرده،امــا میــزان دورریــزی یا 
به اصطلاح پســماند آن، بیشــتر  از پیش 

شده است.
 سالی ۱۹۲کیسه پلاستیکی، در هر خانواده

چند روز پیش، کلیپی از لیلی رشــیدی، 
بازیگــر ســینما، در یکی از شــبکه  های 
اجتماعی دست به دســت شــد که در آن 
برای تشویق افراد به استفاده از کیسه های 
پارچه ای به جای کیســه های پلاستیکی، 
می گفت هفته ای دوبار بــه خرید می رود 
و اگر قرار باشد هربار دو کیسه پلاستیکی 
استفاده کند، با یک حســاب سرانگشتی 
در مــاه، ۱۶ و در ســال، ۱۹۲کیســه 
پلاستیکی بی مصرف استفاده کرده است. 
حالا حســاب کنید اگر هر خانواده ای در 
کشــور به این اندازه یا بیشــتر پلاستیک 
مصرف کند، چــه عــدد عجیب وغریبی 

به دست می  آید.
باید گفت بالاخره کرونا دیــر یا زود تمام 
می شود، اما آثار مخربی که افزایش مصرف 
پلاستیک در طبیعت و زمینی که زیست ما 
بسته به آن است، می گذارد، در درازمدت 

گریبان گیر خودمان خواهد شد. 

۱۳۹۹ تیـــر   ۲۳
۲۱ ذی القعده۱۴۴۱ 
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علوم پزشکی
شهروند| با ســلام. در این دوران بحرانی و اسفبار چرا 
هیچ نظارتی بر مشاغل حساس مانند نانوایی ها نیست؟ چرا 
کارکنان نانوایی از ماســک استفاده نمی کنند؟ بهتر نیست 
سازمان بهداشت، شــماره تلفنی برای گزارش تخلف این 

مشاغل اختصاص بدهد؟
شهروند| مسئولان! لطفا ورودی های مشهد را ببندید و به 
مسافران بدون ماسک اجازه ورود به قطار و اتوبوس را ندهید. 
در کنار دستگاه های شارژ من کارت، ماسک هم به مسافران 

بی خیال بفروشید. شاید بدون ماسک وارد نشوند.
اجتماعی

شــهروند| من و خانواده ام پنج نفر و مستاجر هستیم. 
یک نمونه از گرفتاری هایم این است که به تازگی، قبض آبی 
به مبلغ ۲۶۷هزار تومان برایمان آمده اســت. خودشــان 
ننوشــته اند و حالا می گویند بدهی داشته اید. حالا من این 
پول را از کجا بیاورم؟ امروز و فرداست که آب را قطع کنند. 

آقای مسئول عزیز! به فکر ما هم باش.
اپراتورهای تلفن همراه      

شهروند| ایرانسل چندسال اســت که هر روز پیامک 
می دهد «بــه شــما بســته اینترنتــی رایگان» یــا «به 
قیمت۱۰ریال» تعلق گرفته اســت. البته ایــن پیام برای 
خیلی ها ارسال می شود و اگر هم پولی بابتش از شارژ ما کم 
می شود، نمی دانم. درهرحال می خواســتم بگویم اگر یک 

دلسوز دیگر می داشتیم، دیگر مشکلی نداشتیم.
شرکت آب وفاضلاب

شــهروند| با عرض ســلام. درباره اجرای طرح اگو در 
شــهرک رجایی و باهنر که یکی از ساکنان شهرک رجایی 
مشــکلی را با همین موضوع بیان کرده بــود، باید بگویم با 
بازدیدهایی که شــهردار این منطقه به صورت محسوس یا 
غیرمحســوس انجام می دهند، یعنی خودشــان از نزدیک 
نمی بینند که بعضی خانواده ها به خاطر مشکلات مالی و ترس 
از اینکه چاه هایشان پر شود و خرجی روی دستشان بگذارد، 
تمام  آب های مصرفی غیــر از فاضلاب را در کوچه و خیابان 
رها می کنند که بــوی نامطبوعی را به  دنبــال دارد؟ وقتی 
مسئولان شهرداری واقف به این مشکل هستند، باید برای 
اجرای طرح اگو تدبیری بیندیشند. اوضاع بهداشت در این 
منطقه صفر است و بدتر هم خواهد شد. خواهش می کنم به 

گوش مسئولان برسانید.
شهرداری      

شهروند| یگانه مسیر کوهپیمایی علاقه مندان مشهدی، 
همین قله زوست که مخاطبان خودش را اعم از کوهنورد و 
دوچرخه سوار دارد. متاســفانه تابه حال برای این جمعیت 
علاقه مند هیــچ امکان رفاهی نظیر توالــت عمومی تمیز و 
همیشه دایر، آبخوری بهداشتی و... از طرف شهرداری ایجاد 

نشده است.
شــهروند|  در بولــوار شــهید آوینــی، محله گلشــهر، 
امیرالمومنین، شــهید براتی۲۸ هیچ کدام از منازل پلاک 
ندارند. در ارسال و دریافت بسته های پستی و دریافت قبوض 

آب و برق و گاز و کلا در آدرس دهی منازل، مشکل داریم.
شهروند|  لطفا سر نبش میلان فارغ التحصیلان۱۱ حاشیه 
خیابان باکس بگذارید؛ مــردم زباله هــا را روی زمین رها 

می کنند.
شهروند|  ما در ابوطالب ۱۶ شهید یاقوتی ۲ ساکن هستیم 
چون میلان بن بســت اســت مردم زباله هایشــان را سر 
میلان می گذارند. محل تجمع گربه ها شده. لطفا راه حلی 
بیندیشید یا کارگران شــهرداری برای جمع کردن زباله ها 
به داخل میلان بیایند یا سطل زباله بزرگی تعبیه و هرشب 

تخلیه شود.

با ما در ارتباط باشید
info@shahrara.com
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رایانامه
پيامک
پیام رسان

تا پیش از 
این شاید 
هر یک یا دو 
ماه یک بار 
کیسه مربوط 
به بازیافت 
در خانه مان 
پر می شد، 
اما حالا این 
زمان به یک 
تا دو هفته، 
کاهش پیدا 
کرده است

مسئول صفحه
ساعت:

خانم رافع
ساعت:

آقای بنی اسدی
ساعت:

آقای حیدری
ساعت:

آقای آرش نیا
ساعت:

تلفن۰۵۱-۳۷۲۸۸۸۸۱-۵

ما ممکن اســت عبوری یا جایی، حرکت خوبی را از شخصی 
ناشناس ببینیم و به  دلمان بنشیند اما فرصت تشکر نداشته 
باشیم. ستون «مردم خوب، حال خوب»، برای تشکر از همین 

ناشناس های خوب است.
مبینا شفیعی|چندباری از همسایه مان که حاج خانم مسنی 
اســت و پادرد دارد، شنیده ام که شــاگرد پروتئینی ابتدای 
پنجتن خریدهایش را بدون هیچ چشمداشتی تا خانه حمل 
می کند. من تا به حال ندیده امش این اســت که برای حال 
خوب مردم خوب پیام دادم تا به قول حاج خانم بگویم «خدا 

خیرت بدهد»
دلاور سیرجانی| در حاشیه بولوار مجلسی خانه ای را دیدم که 
دیوارش با گلدان های گل پوشانده شده بود. دیدنش حال آدم 
را جا می آورد. دم شما شهروند گرامی گرم که محله ات را زیبا 
کرده ای؛ هم برای خودت، هم برای ما که عبوری می بینیمش

مخاطبان ارجمند روزنامه شهرآرا! ضمن سپاس و قدردانی 
از همکاری شــما با «باشــگاه مخاطبان» و در راستای 
ارج نهادن به جایگاه شــما عزیزان در رســانه خودتان، 
به اطلاع می رســاند به تازگی لینکی با عنوان «شــهروند 
خبرنگار» در سایت «شهرآرانیوز»، راه اندازی شده است 
تا مشــکلات، انتقادها، پیشــنهادها و دیدگاه های شما 
در عرصه وسیع تری دیده شــود و با پیگیری های بعدی 
خبرنگاران روزنامه به نتیجه برسد. به همین منظور از شما 
همراهان همیشگی می خواهیم با ارسال تصاویر و ثبت 
دیدگاه های خود ما را یاری کنید.جــدا از اینکه تصاویر و 
پیام های ارسالی شــما به نام خودتان در سایت نشریه ، 
کانال باشگاه مخاطبان و صفحه جامعه روزنامه منتشر 
خواهد شد، پایان هر ماه به سه نفر از عزیزانی که بهترین 
عکس ها یا پیام ها را ارسال کرده باشند، شش ماه اشتراک 

رایگان شهرآرا هدیه می شود.

کرونا مصرف بالای پلاستیک را عادی نکند
بررسی های میدانی شهرآرا از احتمال افزایش مصرف پلاستیک از ترس بیماری کرونا توسط خانواده های مشهدی خبر می دهد

کارشــناس مســئول آب وخــاک اداره کل حفاظــت 
محیط زیســت خراســان رضوی در همیــن زمینه به 
خبرنگار شــهرآرا می گوید: با توجه به شرایطی که در 
کشــور پیش آمده اســت، اولویت حفظ سلامت افراد 
اســت، اما این موضوع تناقضی با حفظ محیط زیست 
ندارد، فقط باید راهکارهــا را بدانیم. یکی از موضوعات 
این روزها، اســتفاده از پلاستیک اســت که قطعا باید 
پروتکل های خاصی را که برایش تعریف شــده است، 
رعایت کنیم.مهدی نوروززاده ادامه می دهد: در بعضی 

موقعیت ها می توانیم از پلاستیک استفاده نکنیم. مردم 
فکر می کنند برای خرید نان یا موادغذایی دیگر اگر از 
کیسه پلاستیکی استفاده کنند، بهداشتی تر است، اما در 
واقعیت این طور نیست و می شود از کیسه پارچه ای که 
خودمان تهیه کرده ایم و از سلامت آن مطمئن هستیم، 
استفاده کنیم. اگر هم دغدغه سلامتی داریم، می توانیم 
آن را شست وشو دهیم.وی می گوید: البته در این دوران، 

مردم، فروشــندگان و خدمات دهندگان، باید شرایط 
را رعایت کنند و هرکدام به نوبه خود تولید پســماند را 
کاهش دهند. نوروززاده اظهار می کند: شهروندان قبلا 
در خریدهای خود بیشتر از کالاهایی استفاده می کردند 
که بسته بندی پلاستیکی نداشــت، اما حالا باید برای 
حفظ ســلامتی خود از موادغذایی بسته بندی شــده 
استفاده کنند. چاره ای هم نیســت، اما حداقل کار این 

است که هر خریدی را با پلاستیک همراه نکنیم.
وی ادامه می دهد: مغازه ها به خصوص فروشــگاه های 
زنجیره ای نباید به سمت اســتفاده از پلاستیک بروند. 
اگر امکان دارد، کیسه های پارچه ای را جایگزین کیسه 
پلاستیکی کنند یا تخفیفات خاصی به مشتریانی بدهند 
که از پلاســتیک اســتفاده نمی کنند. فروشگاه ها باید 
به سمت استفاده از پلاستیک های زیست تخریب پذیر 
بروند، زیرا آن ها علاوه بر موضــوع اقتصادی که دارند، 

مسئولیت اجتماعی نیز برعهده دارند.  
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سایت شــهرآرانیوز به تازگی بخشــی را با عنوان 
افغانستان راه اندازی کرده و در تلاش است ضمن 
معرفــی چهره ای جدیــد از جمعیــت مهاجران 
افغانســتانی، نگاهی نیز بیندازد بــه خدماتی که 
جمهوری اســلامی به آن ها داده است و درنهایت 
با استفاده از این فرصت، مشــکلات مهاجران را 
طرح کند و برای پیگیری و حل آن ها گام بردارد. 
در گفت وگو بــا چهره های مهاجر و کارشــناس 
ایرانی در این حوزه، از آن ها ســؤال کرده ایم که 
به نظرشان مهم ترین وظیفه بخش افغانستان در 

سایت شهرآرانیوز چیست.
  مهاجران افغانستانی، جامعه ای بی صدا و بی تصویر

بوده اند
محمدکاظم کاظمی، شــاعر و پژوهشــگر، یکی 
از مهاجران شــاخص افغانســتانی ساکن مشهد، 
معتقد اســت: جامعه مهاجر، جامعه ای بی صدا و 
بی تصویر بوده اســت؛ یعنی در عرصه اجتماعی، 
علمی و فرهنگی نقش داشــته اما در رسانه هایی 

همچون تلویزیون کمتر به سهم اجتماعی اش توجه 
شده است.  او می گوید: وجود رسانه ای با موضوع 
مهاجران بسیار ضرورت دارد؛ چراکه با شناساندن 
واقعیت جامعه مهاجر زمینــه همدلی و همراهی 

بیشتر را میان دو ملت فراهم می کند.
این شاعر و پژوهشــگر زبان و ادبیات فارسی بیان 
مشــکلات مهاجران را نخســتین توقــع جامعه 
مهاجر از بخــش مهاجران شــهرآرانیوز می داند 
و ادامه می دهد: اولین کاری که این رســانه باید 
بکند، شــناخت درســت چهره مهاجر و ترسیم 
حقایقی اســت که درباره مهاجــران وجود دارد. 
بیــان ظرفیت ها و توانایی هــای جامعه مهاجری 
که مسکوت مانده اســت. وقتی این ها بیان شود، 
مطالبه گری درباره حقوق جامعه مهاجر به وجود 

خواهد آمد.
  اصلاح قانون بایــد اولین قدم دربــاره مهاجران

افغانستانی باشد
 «مجیــد احمدی نیــا»، روزنامه نــگار و مترجم 

ایرانی ســاکن تهران، نیز که ســال ها در مدارس 
خودگردان، معلم بچه های مهاجر افغانستانی بوده 
است، آماده سازی مسیر را برای تغییر قانون های 
مربوط به مهاجران وظیفه رسانه می داند و اضافه 
می کند: درباره موضوعات قانونی کار کنیم و بدانیم 
که قانون چه نواقصی دارد؛ چیــزی که خیلی ها 
نمی دانند. یک بار برای همیشه باید مشخص شود 
که آیا یک افغانستانی می تواند به ایران بیاید یا نه؟ 
اگر این حق را دارد، وضعیت اقامــت و تابعیت را 

مشخص کنید.
  ،پرداختن به زوایای کمتردیده شده از جامعه مهاجر 

یکی از رسالت های رسانه هاست
جمال ســجادی، فعــال اجتماعــی و خبرنگار 
افغانستانی ســاکن مشــهد، هم معتقد است که 
مهاجران افغانســتانی بعد از نزدیک به چهار دهه 
زندگی در مشهد، شــهروند مشهد هســتند. او 
می گوید: بازتاب وارونه ای از واقعیت جامعه مهاجر 
در رسانه ها شکل گرفته است، درحالی که می توان 

به زوایای کمتردیده شده از زندگی جامعه مهاجر 
پرداخت و زمینه را برای شرایط بهتر فراهم آورد.

او به دستیابی چندین رتبه تک رقمی کنکور توسط 
مهاجران و وجود بیش از ۳۵مرکز فرهنگی و هنری 
فعال در گلشــهر، در تایید اهمیت جامعه مهاجر 
اشــاره می کند و ادامه می   هد: شــهرآرا می تواند 
تابوی احیای چهره مهاجران را بشکند؛ چهره ای که 
سال ها به صورت غیرواقعی معرفی شده و ذهنیت 

مردم از مهاجران را مخدوش کرده است.
  شــهرآرا می تواند آغازگر جریانی درباره مهاجران

باشد
حجت الاســلام زهیر مجاهد، هم کــه از فعالان 
فرهنگی مهاجر افغانســتانی در مشــهد است، با 
اشاره به هم فرهنگ بودن دو ملت می گوید: مشهد 
ثابت کرده که در موضوع مهاجران همیشه پیشتاز 
بوده است و شهرآرا می تواند آغازگر جریانی باشد 
که زندگی بهتر و موفقیت مشترک را برای هر دو 

ملت به دنبال دارد.

راه اندازی سرویس خبری افغانستان در شهرآرانیوز  
طرح مشکلات مهاجران به کمک رسانه

سالانه بیش از ۷۵هزار تن 
پسماند در مشهد تولید 
می شود که ۱۰درصد آن 

پلاستیک است.

مشهد دارای  ۷۷۵هزار و 
۶۱۰خانوار است و سرانه 
تولید زباله پلاستیکی هر 
خانوار، ۹۷کیلوگرم است.

تجزیه پلاستیک در 
طبیعت حداقل ۴۰۰سال 

طول می کشد.
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